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	ملخص البحث الأول

	آليات مقترحة للحد من التداعيات السلبية لجائحة (  COVID-19 ) على الأداء المهنى لمراجعى الحسابات ودعم الحكم المهنى حول قدرة المنشأة على الاستمرارية  - دراسة ميدانية –

	مقدمة ومشكلة البحث:
     تتمثل مسؤوليات المراجع وفقاً لمعيار المراجعة الدولي رقم 570 " الاستمرارية"  في الحصول على ما يكفي من أدلة المراجعة المناسبة، وفي التوصل إلى استنتاجات، بشأن مدى مناسبة استخدام الإدارة لأساس الاستمرارية في المحاسبة عند إعداد القوائم المالية، واستنتاج ما إذا كان هناك عدم تأكد جوهري بشأن قدرة المنشأة على البقاء كمنشأة مستمرة، استنادا إلى أدلة المراجعة التي تم الحصول عليها. ولا يعني خلو تقرير المراجع من أية إشارة إلى وجود عدم تأكد جوهري من قدرة المنشأة على البقاء كمنشأة مستمرة على أنه ضمان لقدرة المنشأة على البقاء كمنشأة مستمرة، وذلك نظرا للتأثيرات المحتملة للقيود الملازمة لقدرة المراجع على اكتشاف التحريفات الجوهرية التي تزداد بالنسبة للأحداث أو الظروف المستقبلية التي قد تتسبب في توقف المنشأة عن البقاء كمنشأة مستمرة، وبخاصة تلك الأحداث التي تتطور بشكل سريع وغير ممكن التنبؤ بها كما هو الحال مع آثار جائحة COVID-19 وفي ظل الظروف الحالية المتمثلة في الآثار الكبيرة لجائحة  COVID-19  والتي قد تكون في حد ذاتها مصدرا ً رئيسياً لعدم التأكد الجوهري بشأن قدرة المنشأة على البقاء كمنشأة مستمرة، فإنه تزداد أهمية اهتمام المراجع بمتطلبات المعيار( الجبلى ،2020 ،ص 1196 ) .
     ولما كانت مكاتب المراجعة الكبرى تسعى دائما لتطوير خدماتها ولتحقيق جودة عملية المراجعة ، فان اتجهها لاستخدام برامج العصف الذهني الالكتروني المدعوم بالشبكات العصبية يعد أحد أهم نظم دعم القرارات لتسهيل مهام وأعمال المراجعة بين أعضاء فريق المراجعة يعد إضافة بناءه تحسن من جودة الأداء المهني للمراجعين ، مما ينعكس إيجابية على جودة المراجعة ، و تعمل برامج العصف الذهني الالكتروني المدعوم بالشبكات العصبية الصناعية على الارتقاء بالأداء المهني من خلال تهيئة مناخ ملائم لأعضاء فريق المراجعة لإنتاج أفكار جيدة ومبتكرة ، من خلال تبادل أفكارهم وخبراتهم وتأجيل تقييمها حتى انتهاء الجلسة الالكترونية ، وتحديد أفضل مسار لمهام عمل المراجعين، وذلك من خلال التخطيط الجيد لبرامج العصف الذهني الالكتروني المدعوم بالشبكات العصبية للكشف عن أي إفصاحات مادية مضللة أو عمليات الغش في القوائم المالية ( رشيد ، 2018،ص 470 ) ، ويمكنهم من التغلب على الصعوبات والعقبات التى قد تواجههم نتيجة انتشار آثار جائحة COVID-19 ، مما ينعكس إيجابياً على جودة المراجعة.
ويجب على المراجع أن يناقش مع الإدارة خططها للتعامل مع جائحة  COVID-19 وما إذا كان قد يثير، منفرداً أو مع أحداث أخرى، شكوكاً كبيرة حول قدرة المنشأة على البقاء كمنشأة مستمرة . ففي مثل ظروف جائحة COVID-19 تزداد أهمية إعداد تنبؤات بالتدفقات النقدية ، حيث أن استنتاج وجود عدم تأكد جوهري بشأن ما إذا كان جائحة COVID-19 قد يثير، شكوكاً كبيرة بشأن قدرة المنشأة على البقاء كمنشأة مستمرة يعد مسؤولية المراجع وفقا لحكمه المهني واستناداً إلى أدلة المراجعة التي تم الحصول عليها  (الهيئة السعودية للمحاسبين القانونيين ،2020،ص 468) .
وفى ظل تداعيات جائحة COVID-19 تعد برامج العصف الذهني الالكتروني أداة فعالة للتواصل بين المراجعين الأقل خبرة مع المراجعين من ذوي الخبرة ، حيث تعمل على تزويد المراجعين الأقل خبرة بالمعارف والخبرات لبدء ممارسة أعمال ومهام المراجعة ، كما تزيد من وعيهم عند تحديد عوامل مخاطر الغش من خلال تدريبهم من قبل المراجعين من ذوي الخبرة على التفكير الإبداعي ، من خلال الاستفادة من مساهمة كل عضو بخبراته ، مع إمكانية البناء والدمج على أفكاره مما يؤدي إلى اقتراح أفكار عملية حول مخاطر الغش المحتملة ، وبالتالي تحسين أدائهم الإبداعي ، وإنتاج أفكار جيدة من خلال دعم التحفيز المعرفي والاهتمام بأفكار الآخرين (عبد الرحمن ، 2015 ، ص803) . وتكمن أهم فوائد استخدام الشبكات العصبية الصناعية فى عملية المراجعة لمواجهة التداعيات السلبية لجائحة COVID-19 في القدرة على تمثيل علاقات غير خطية معقدة تمكن المراجع من اكتشاف الأخطاء الجوهرية فى القوائم المالية ، والسرعة العالية فى الأداء من حيث التشغيل والتحليل السريع للبيانات حيث تمكن المراجع من اكتشاف ممارسات التزوير التى تقوم بها الإدارة والتى قد تمثل تضليل أو احتيال مقصود يؤثر على عدالة القوائم المالية ( الجرايحى ، 2018 ،ص 23 ) .
وعلى ما سبق يمكن صياغة مشكلة البحث فى السؤال الرئيسى التالى :- 
ما هو الدور الذى يمكن أن تلعبه الآليات المقترحة (العصف الذهنى الالكترونى المدعوم بالشبكات العصبية الصناعية)  فى الحد من التداعيات السلبية لجائحة كورونا COVID-19  على الأداء المهنى لمراجعى الحسابات ودعم حكمهم المهنى حول قدرة المنشأة على الاستمرارية ؟
ويتفرع من هذا السؤال الرئيسى مجموعة من الأسئلة الفرعية وهى :-
· ما هم أثر جائحة COVID-19 على الأداء المهنى لمراجعى الحسابات ؟
·  ما هم أثر جائحة COVID-19 على الحكم المهنى لمراجعى الحسابات حول قدرة المنشأة على الاستمرارية ؟
· ما هو دور أسلوب العصف الذهنى الالكترونى فى الحد من التداعيات السلبية لـ COVID-19 على الأداء المهنى لمراجعى الحسابات ؟
· ما هو دور الشبكات العصبية الصناعية فى الحد من التداعيات السلبية لـ COVID-19 على الحكم المهنى لمراجعى الحسابات حول قدرة المنشأة على الاستمرارية ؟
أهمية البحث
تنبع أهمية الدراسة من المشكلة التى تعالجها الدراسة والمتمثلة فى وضع آليات مقترحة للحد من التداعيات السلبية لأزمة كورونا COVID-19 على الأداء المهنى لمراجعى الحسابات ودعم حكمهم المهنى حول قدرة المنشأة على الاستمرارية ، ويمكن تقسيم أهمية البحث الى :
الأهمية العلمية :
· المساهمة فى تعزيز المساحة المعرفية عن COVID-19 وأثره على استمرارية المنشأة ، والأداء المهنى لمراجعى الحسابات . على الرغم من تزايد الاهتمام به فى الدراسات الأجنبية والعربية ، إلا أنه – فى حدود علم الباحث - توجد فجوة بحثية فى الأدبيات المحاسبية تتمثل فى عدم وجود دراسات تناولت الحد من التداعيات السلبية لأزمة  COVID-19 على الأداء المهنى لمراجعى الحسابات ودعم حكمهم المهنى حول قدرة المنشأة على الاستمرارية .
·  قلة عدد البحوث والدراسات المتخصصة أو ندرتها – فى حدود علم الباحث – التى تناولت موضوع الدراسة ، حيث لم تلق اهتماما ً كافيا ً فى الكتابات المحاسبية خاصة فى البيئة المصرية ، بالإضافة الى ندرة الدراسات الخاصة بالربط بين العصف الذهنى الالكترونى  والشبكات العصبية الصناعية والحد من التداعيات السلبية لأزمة COVID-19 على الأداء المهنى لمراجعى الحسابات ودعم حكمهم المهنى حول قدرة المنشأة على الاستمرارية  .
· تظهر الأهمية العلمية للدراسة في كونها تقدم تحليلاً للبيئة المصرية التي لا يمكن تعميم نتائج البحوث في الدول الأخرى عليها نتيجة لاختلاف العوامل البيئية والقيم المجتمعية السائدة في البيئة المصرية، كما تستمد الدراسة أهميتها كون موضوع جائحة COVID-19 نالت – ولا تزال – اهتمامات الباحثين فى مختلف مجالات المحاسبة والمراجعة .
الأهمية العملية :
تكمن أهمية الدراسة العملية في تحليل ومناقشة أهم التغيرات التي ستنسحب على تقدير وتقييم الرقم المحاسبي في التقارير المالية نتيجة التأثر بهذه الجائحة  وانتشارها، وبيان تأثيرها على الأداء المهنى للمراجعين وعلى حكمهم المهنى حول قدرة  المنشأة على الاستمرارية .

هدف البحث
يتمثل الهدف الرئيسى للبحث فى وضع آليات مقترحة للحد من تداعيات السلبية لأزمة كورونا COVID-19 على الأداء المهنى لمراجعى الحسابات ودعم حكمه المهنى حول قدرة المنشأة على الاستمرارية ، ويتفرع من هذا الهدف الرئيسى مجموعة من الأهداف الفرعية هى :- 
·  معرفة أثر انتشار جائحة COVID-19 على الأداء و الحكم المهنى لمراجعى الحسابات حول قدرة المنشأة على الاستمرارية.
· معرفة دور أسلوب العصف الذهنى الالكترونى فى الحد من التداعيات السلبية لـ  COVID-19 على الأداء المهنى لمراجعى الحسابات.
· معرفة دور أسلوب الشبكات العصبية الصناعية فى الحد من التداعيات السلبية لـ  COVID-19 على الحكم المهنى لمراجعى الحسابات حول  استمرارية المنشأة.
فروض البحث
     فى ضوء طبيعة مشكلة الدراسة وأهدافها وأهميتها يمكن صياغة فروض البحث كما يلى :-
الفرض الرئيسى الأول :
لا توجد علاقة ذات دلالة إحصائية بين تأثير تفشى جائحة كورونا على النشاط المالى لمنشآت الأعمال و الحكم المهنى لمراجعى الحسابات حول قدرة المنشأة على الاستمرارية .
الفرض الرئيسى الثانى :
لا توجد علاقة ذات دلالة إحصائية بين الآليات المقترحة للحد من التداعيات السلبية لأزمة كورونا على الأداء والحكم المهنى لمراجعى الحسابات حول استمرارية المنشأة  .
 ويتفرع من الفرض الرئيسى الثانى الفرضين الفرعيين التاليين  :-
1-  لا يوجد تأثير ذات دلالة إحصائية لاستخدام أسلوب العصف الذهنى الالكترونى فى الحد من التداعيات السلبية لأزمة كورونا  والأداء المهنى لمراجعى الحسابات. 
2- لا يوجد تأثير ذات دلالة إحصائية لاستخدام أسلوب الشبكات العصبية الصناعية فى الحد من التداعيات السلبية لأزمة كورونا  ودعم الحكم المهنى لمراجعى الحسابات حول  استمرارية المنشأة.


منهج البحث:
المنهج الاستقرائي:  لبناء الإطار النظري للدراسة وذلك من خلال تحليل ما ورد في الفكر المحاسبي عن طريق مراجعة الدراسات العربية والأجنبية التي تناولت المتغيرات الخاصة بالدراسة والموضوعات المتعلقة بها بهدف التأصيل النظري لموضوع الدراسة واشتقاق فروض البحث.
المنهج الاستنباطى: استخدم عند إجراء الدراسة الميدانية لاختبار الفروض التي تم التوصل إليها من خلال الدراسة النظرية لتحديد ما إذا كان من الممكن قبول فروض الدراسة أو رفضها .
نتائج البحث
أولاً : نتائج الدراسة الميدانية :
1) إثبات عدم صحة الفرض الرئيسى الأول  للدراسة ، حيث بلغ متوسط إجابات الفرض ( 4.3 ) وهذا المتوسط يقع على مقياس ليكرت فى نطاق ( موافق بشدة ) مما يدل على تأثير تفشى جائحة كورونا على النشاط المالى لمنشآت الأعمال ومن ثم التأثير الحكم المهنى لمراجعى الحسابات حول قدرة المنشأة على الاستمرارية .
2) إثبات عدم صحة الفرض الرئيسى الثانى للدراسة ، حيث بلغ متوسط إجابات الفرض (4.4 ) وهذا المتوسط يقع على مقياس ليكرت فى نطاق ( موافق بشدة ) مما يدل على أهمية استخدام الآليات المقترحة من الباحثان فى الحد من تداعيات أزمة كورونا على أداء فريق المراجعة ودعم الحكم المهنى لمراجعى الحسابات حول استمرارية المنشأة .
3) إثبات عدم صحة فرض الدراسة الفرعى الأول والثانى ، حيث بلغ متوسط إجابات (4.2 ) ، ( 4.1 ) وهذا المتوسط يقع على مقياس ليكرت فى نطاق ( موافق بشدة ) ، ( موافق ) على التوالى ،  مما يدل على أهمية استخدام أساليب العصف الذهنى الالكترونى و الشبكات العصبية الصناعية فى الحد من تداعيات أزمة كورونا على أداء فريق المراجعة ودعم الحكم المهنى لمراجعى الحسابات حول استمرارية المنشأة .
ثانياً : النتائج العامة للدراسة:
1. يعد أسلوب العصف الذهنى الالكترونى أداة محفزة لفريق المراجعة على تطوير قدراتهم الفكرية الخلاقة لمواكبة التطور في تكنولوجيا المعلومات ، كما أداة تدريبية للمراجعين الأقل خبرة من خلال الاتصال بالمراجعين الأكثر خبرة لتعميق وتطوير هياكلهم المعرفية ، ويساعد على تهيئة مناخ ملائم لفريق المراجعة من أجل المشاركة ومبادلة أفكارهم وتقييمها إلكترونية، ويدعم خصائص الشك المهني لأعضاء فريق المراجعة من أجل الارتقاء بمستوى الخدمات المقدمة من مكاتب المراجعة ، يساعد المراجعين على تخطيط وتنفيذ أعمال المراجعة وتحسين جودة تقرير المراجع مما  يمكن المراجعين من التغلب على تداعيات أزمة كورونا ويدعم الحكم المهنى لمراجعى الحسابات حول قدرة المنشأة على الاستمرارية .
2. يعد أسلوب الشبكات العصبية الصناعية من أفضل أساليب التنبؤ التي تساعد المراجع على التنبؤ باستمرارية المنشأة ، كما يساعد المراجع على التنبؤ بمدي استمرارية المنشاة ، كما يدعم المراجع على اكتشاف الأخطاء المتعمدة بالقوائم المالية  كما يمكنه من التغلب على المحددات التي تواجه  المراجع عند إجراء عملية المراجعة و يساعد المراجع على استخدام المؤشرات الخاصة بالفترة الحالية والمؤشرات الخاصة بفترات ماضية للتنبؤ بمؤشرات مستقبلية بمدی استمرارية المنشأة ، مما  يمكن المراجعين من التغلب على تداعيات أزمة كورونا ويدعم الحكم المهنى لمراجعى الحسابات حول قدرة المنشأة على الاستمرارية .
3. تعمل الآليات المقترحة من قبل الباحثان للتغلب على أثار جائحة كورونا وتدعم الحكم المهنى لمراجعى الحسابات حول قدرة المنشأة على الاستمرارية على زيادة جودة أحكام المراجعين بخصوص قدرة الشركة على الاستمرار بتفاعل فريق المراجعة في تحليل ودراسة التدفقات النقدية ومناقشتها مع الإدارة ، كما تساهم في الحصول على أدلة المراجعة ويمكن المراجعين ممارسة الحكم المهني لتحديد ما إذا كان هناك تأكيد جوهري فيما يتعلق بأحداث أو ظروف قد تؤدي إلى الشك في مدى استمرارية الشركة ، و تساهم في ترشيد الحكم المهني للمراجعين في إبداء رأي غير متحفظ شاذا تم الإفصاح بالشكل الكاف في القوائم المالية، ولكن يتم تعديل التقرير ليتضمن فقرة إيضاحية على وجود عدم تأكد هام يتعلق بالحدث والذي من شأنه أن يؤدي إلى شك جوهري في استمرارية الشركة ، و تساهم في الحصول على أدلة المراجعة ويمكن المراجعين ممارسة الحكم المهني لتحديد ما إذا كان هناك تأكيد جوهري فيما يتعلق بأحداث أو ظروف قد تؤدي إلى الشك في مدى استمرارية الشركة .
التوجهات المستقبلية للبحث
     هناك مجالات بحثية أخرى لم يتم التطرق إليها بالتفصيل في الدراسة الحالية ، ويمكن تغطيتها مستقبلا في دراسات لاحقة، ومن هذه المجالات على سبيل المثال:-
· أثر  تداعيات فيروس كورونا على  ممارسات التحفظ المحاسبي.
· أثر  تداعيات فيروس كورونا على  نطاق تبني محاسبة القيمة العادلة.
· أثر  تداعيات فيروس كورونا على جودة التقارير المالية المرحلية.
· أثر  تداعيات فيروس كورونا على  أتعاب عملية المراجعة .
· أثر  تداعيات فيروس كورونا على  المشتقات المالية والعقود المستقبلية .

	Abstract :
Introduction and Research Problem:
     The auditor's responsibilities under International Standard on Auditing (ISA) 570, "Going Concern," are to obtain sufficient appropriate audit evidence, to conclude on the appropriateness of management's use of the going concern basis of accounting in preparing the financial statements, and to conclude, based on the audit evidence obtained, whether a material uncertainty exists regarding the entity's ability to continue as a going concern. The absence of any reference in the auditor's report to the existence of a material uncertainty regarding the entity's ability to continue as a going concern does not guarantee the entity's ability to continue as a going concern, given the potential impact of the inherent limitations on the auditor's ability to detect material misstatements, which increase in relation to future events or conditions that may cause the entity to cease to continue as a going concern, particularly those events that develop rapidly and cannot be predicted, such as the effects of the COVID-19 pandemic. In the current circumstances of the significant effects of the COVID-19 pandemic, which may in itself be a major source of material uncertainty regarding the entity's ability to continue as a going concern, the auditor's attention to the requirements of the standard becomes increasingly important (Al-Jabali 2020, p. 1196).
     As major audit firms always strive to develop their services and achieve quality auditing, their move to use electronic brainstorming programs supported by neural networks is one of the most important decision support systems to facilitate auditing tasks and work among audit team members. This is a constructive addition that improves the quality of auditors' professional performance, which positively impacts audit quality. Electronic brainstorming programs supported by artificial neural networks work to improve professional performance by creating a suitable environment for audit team members to produce good and innovative ideas, by exchanging their ideas and experiences and postponing their evaluation until the end of the electronic session, and determining the best course of action for auditors' work. This is achieved through good planning of electronic brainstorming programs supported by neural networks to detect any misleading material disclosures or fraudulent operations in the financial statements (Rashid, 2018, p. 470). This enables them to overcome the difficulties and obstacles they may face as a result of the spread of the effects of the COVID-19 pandemic, which positively impacts audit quality.
     The auditor should discuss with management its plans to deal with the COVID-19 pandemic and whether it may, alone or in combination with other events, cast significant doubt on the entity's ability to continue as a going concern. In circumstances such as the COVID-19 pandemic, the importance of preparing cash flow forecasts increases, as the conclusion that there is a material uncertainty regarding whether the COVID-19 pandemic may cast significant doubt on the entity's ability to continue as a going concern is the auditor's responsibility, based on his professional judgment and the audit evidence obtained. (Saudi Organization for Certified Public Accountants, 2020, p. 468) In light of the repercussions of the COVID-19 pandemic, electronic brainstorming programs are an effective tool for communication between less experienced auditors and experienced auditors. They provide less experienced auditors with the knowledge and expertise to begin practicing audit work and tasks. They also increase their awareness when identifying fraud risk factors through training them by experienced auditors on creative thinking, by benefiting from the contribution of each member with their expertise, with the possibility of building and integrating their ideas, which leads to proposing practical ideas about potential fraud risks, thus improving their creative performance, and producing good ideas through supporting cognitive stimulation and interest in the ideas of others (Abdul Rahman, 2015, p. 803). The most important benefits of using artificial neural networks in the audit process to confront the negative repercussions of the COVID-19 pandemic lie in the ability to represent complex non-linear relationships that enable the auditor to detect fundamental errors in the financial statements, and the high speed of performance in terms of operation and rapid analysis of data, as it enables the auditor to detect fraudulent practices carried out by management, which may represent deception or intentional fraud that affects the fairness of the financial statements (Al-Jarahi, 2018, p. 23).
     Based on the above, the research problem can be formulated in the following main question:
 What role can the proposed mechanisms of electronic brainstorming supported by artificial neural networks play in reducing the negative repercussions of the COVID-19 pandemic on the professional performance of auditors and supporting their professional judgment regarding the entity's ability to continue?. A set of sub-questions branch out from this main question, namely:
· What is the impact of the COVID-19 pandemic on the professional performance of auditors?
· What is the impact of the COVID-19 pandemic on the professional judgment of auditors regarding the entity's ability to continue?
·  What is the role of the electronic brainstorming method in reducing the negative repercussions of COVID-19 on the professional performance of auditors?
· What is the role of artificial neural networks in reducing the negative repercussions of COVID-19 on the professional judgment of auditors regarding the entity's ability to continue?
The importance of the research: 
     The importance of the study stems from the problem it addresses, which is to develop proposed mechanisms to limit the negative repercussions of the COVID-19 crisis on the professional performance of auditors and support their professional judgment about the facility’s ability to continue. The importance of the research can be divided into:
Scientific importance:
· Contributing to enhancing the knowledge space about COVID-19 and its impact on the continuity of the organization and the professional performance of auditors. Despite the growing interest in this area in foreign and Arab studies, - to the best of the researcher's knowledge - there is a research gap in the accounting literature represented by the lack of studies that address mitigating the negative repercussions of the COVID-19 crisis on the professional performance of auditors and supporting their professional judgment regarding the organization's ability to continue. 
· The small number of specialized research and studies or their scarcity - to the best of the researcher's knowledge - that addressed the subject of the study, as they did not receive sufficient attention in accounting writings, especially in the Egyptian context. In addition, there is a scarcity of studies on linking electronic brainstorming and artificial neural networks to mitigating the negative repercussions of the COVID-19 crisis on the professional performance of auditors and supporting their professional judgment regarding the organization's ability to continue. 
· The scientific importance of the study appears in that it provides an analysis of the Egyptian context, where research results cannot be generalized. In other countries, it is a result of the difference in environmental factors and societal values ​​prevailing in the Egyptian environment. The study also derives its importance from the fact that the topic of the COVID-19 pandemic has received - and continues to receive - the attention of researchers in various fields of accounting and auditing.
Practical importance:
     The importance of the practical study lies in analyzing and discussing the most important changes that will affect the estimation and evaluation of the accounting number in financial reports as a result of the impact and spread of this pandemic, and explaining its impact on the professional performance of auditors and their professional judgment regarding the entity’s ability to continue.

Research objective: 
     The main objective of the research is to develop proposed mechanisms to reduce the negative repercussions of the COVID-19 crisis on the professional performance of auditors and support their professional judgment regarding the entity's ability to continue. This main objective branches out into a set of sub-objectives, namely: 
· Knowing the impact of the COVID-19 pandemic on the performance and professional judgment of auditors regarding the entity's ability to continue. 
· Knowing the role of the electronic brainstorming method in reducing the negative repercussions of COVID-19 on the professional performance of auditors. 
· Knowing the role of the artificial neural networks method in reducing the negative repercussions of COVID-19 on the professional judgment of auditors regarding the entity's continuity.

Research hypotheses:
     In light of the nature of the study problem, its objectives and importance, the research hypotheses can be formulated as follows: 
The first main hypothesis: 
There is no statistically significant relationship between the impact of the Corona pandemic outbreak on the financial activity of business establishments and the professional judgment of auditors regarding the establishment's ability to continue. 
The second main hypothesis: 
There is no statistically significant relationship between the proposed mechanisms to reduce the negative repercussions of the Corona crisis on the performance and professional judgment of auditors regarding the establishment's continuity. The second main hypothesis branches into the following two sub-hypotheses:
A. There is no statistically significant effect of using the electronic brainstorming method in reducing the negative repercussions of the Corona crisis and the professional performance of auditors.
B. There is no statistically significant effect of using the artificial neural networks method in reducing the negative repercussions of the Corona crisis and supporting the professional judgment of auditors regarding the establishment's continuity.

Research Methodology: 
The inductive approach was used to construct the theoretical framework for the study by analyzing accounting thought and reviewing Arab and foreign studies that addressed the study's variables and related topics, with the aim of establishing theoretical foundations for the study and deriving research hypotheses. The deductive approach was used when conducting the field study to test the hypotheses arrived at through the theoretical study to determine whether the study's hypotheses can be accepted or rejected.
Search results:
First: Results of the field study: 
1. Proving the invalidity of the first main hypothesis of the study, as the average answers to the hypothesis reached (4.3), and this average falls on a Likert scale in the range of (strongly agree), which indicates the impact of the outbreak of the Corona pandemic on the financial activity of business establishments and thus the impact of the professional judgment of auditors on the ability of the establishment to continue. 
2. Proving the invalidity of the second main hypothesis of the study, as the average answers to the hypothesis reached (4.4), and this average falls on a Likert scale in the range of (strongly agree), which indicates the importance of using the mechanisms proposed by the researchers in reducing the repercussions of the Corona crisis on the performance of the audit team and supporting the professional judgment of auditors on the continuity of the establishment.
3. Proving the invalidity of the first and second sub-study hypothesis, as the average answers were (4.2), (4.1), and this average falls on the Likert scale in the range of (strongly agree), (agree) respectively, which indicates the importance of using electronic brainstorming methods and artificial neural networks in reducing the repercussions of the Corona crisis on the performance of the audit team and supporting the professional judgment of auditors regarding the continuity of the facility. 
Second: General results of the study:
1. The electronic brainstorming method is a motivating tool for the audit team to develop their creative intellectual capabilities that keep pace with the development of information technology, as well as a training tool for less experienced auditors through contact with more experienced auditors to deepen and develop their cognitive structures, and helps create a suitable climate for the audit team to participate and exchange their ideas and evaluate them electronically, and supports the characteristics of professional skepticism of the audit team members in order to raise the level of services provided by audit offices. It helps auditors plan and execute audit work and improve the quality of the auditor's report, enabling auditors to overcome the repercussions of the COVID-19 crisis and supporting auditors' professional judgment regarding an entity's ability to continue.
2. Artificial neural networks are one of the best forecasting methods that help auditors predict the continuity of an entity. They also help auditors predict the extent of its continuity. They also support auditors in detecting intentional errors in financial statements and enable them to overcome the limitations faced by auditors when conducting an audit. They also help auditors use indicators for the current period and indicators for past periods to predict future indicators of the continuity of the entity, which enables auditors to overcome the repercussions of the Corona crisis and supports auditors’ professional judgment regarding the entity’s ability to continue.
3. The mechanisms proposed by the researchers to overcome the effects of the Corona pandemic and support the professional judgment of auditors regarding the entity's ability to continue as a going concern increase the quality of auditors' judgments regarding the company's ability to continue as the audit team interacts in analyzing and studying cash flows and discussing them with management. They also contribute to obtaining audit evidence and enable auditors to exercise professional judgment to determine whether there is a material assertion regarding events or conditions that may lead to doubt about the company's continuity. They contribute to rationalizing the professional judgment of auditors in expressing an unqualified opinion that is abnormal and has been adequately disclosed in the financial statements. However, the report is modified to include an explanatory paragraph on the existence of a significant uncertainty related to the event that could lead to significant doubt about the company's continuity. They contribute to obtaining audit evidence and enable auditors to exercise professional judgment to determine whether there is a material assertion regarding events or conditions that may lead to doubt about the company's continuity.

Future directions for research
     There are other research areas that were not addressed in detail in the current study, and could be covered in future studies. These areas include, for example:
· The impact of the coronavirus pandemic on accounting conservatism practices.
· The impact of the coronavirus pandemic on the scope of fair value accounting adoption. 
· The impact of the coronavirus pandemic on the quality of interim financial reports. 
· The impact of the coronavirus pandemic on audit fees.
· The impact of the coronavirus pandemic on financial derivatives and futures contracts.
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